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ردپای ترور در فیلم های ایرانی
از تعقیب سایه ها تا هناس

 فیلم های اکشن تروریستی و نگاهی به تاریخ معاصر و قصه هایش 
همیشه برای فیلمســازان جذاب بوده و تماشای این نوع فیلم ها 
برای تماشــاگران علاوه بر جذابیت، هیجــان و حتی اضطراب 
و... دارد. بخشــی از بهترین و بزرگ ترین فیلم های جهان نیز با 
موضوعات جاسوسی، امنیتی و اتفاقات تروریستی ساخته شده اند. 
در ایران نیز درام های جاسوســی و امنیتی و داستان های مبتنی 
بر اتفاقات تروریستی جزو پرطرفدارترین آثار به حساب می آیند 
که البته در ساخت فیلم ها براساس این اتفاقات برای فیلمسازان 
ایرانی محدودیت هایی وجود دارد؛ محدودیت هایی که باعث شده 

کمتر کارگردان ایرانی به این قصه ها رجوع کند.
عمده آثار تولید شــده در دهه اخیر با فاصله زمانــی با اتفاقات 
صورت گرفته،  تولید شده اند.  با ورود نسل جدید فیلمساز، توجه 
به ســینمای امنیتی – جاسوســی و ترورهای صورت گرفته در 
تاریخ معاصر ایران، در این اواخر بیشتر شده است. در دهه 60 و 
70کمترین فیلم ها در این زمینه ساخته شده، اما در دهه 90تولید 
فیلم  درباره ترورهای صورت گرفته در تاریخ معاصر ایران بیشتر 

مورد توجه قرار گرفته است.

»تعقیب سایه ها« علی شاه حاتمی

علی شاه حاتمی»تعقیب سایه ها« را سال 69 
براساس فیلمنامه ای از رضا متقیان ساخت. 
این فیلم در دهه پرالتهاب 60 ساخته شد؛ 
روزگاری که ایران آماج ترور هایی بود که با 

سردستگی سازمان منحوس منافقین اتفاق می افتاد.
کارگردان همین ماجرا را دستمایه اثر خود قرار داده بود؛ انفجار 
خودرویی که موجب مجروح شــدن عده زیــادی از مردم عادی 
می شود. شاه حاتمی در »تعقیب سایه ها« داستانی پر از تعقیب و 
 گریز را آن زمان ساخت. این فیلم در آن سال ها در گیشه فروشی

متوسط داشت.

»روباه« بهروز افخمی

20سال بعد از »روز شیطان«  افخمی دوباره 
تریلری جاسوسی را با موضوع ترور جلوی 
دوربین برد که به اندازه »روز شیطان« از آن 
استقبال نشــد. این فیلم مرتبط با مسائل 
امنیتی و جاسوسی در حوزه انرژی هسته ای است. »روباه« درباره 

یک عملیات تروریستی علیه دانشمندان هسته ای است.

»بادیگارد« ابراهیم حاتمی کیا

ابراهیم حاتمی کیا در ادامه روند فیلمسازی 
خود که همیشــه مولفه هایی چون جنگ، 
 جبهــه و...  را دارد،  ایــن بــار در ســال 
1394»بادیگارد« را ساخت؛ فیلمی با بازی 
پرویز پرســتویی و بابک حمیدیان. حاتمی کیا در این فیلم درباره 
 2گروه شغلی، محافظان شــخصیت ها و دانشــمندان هسته ای

حرف می زند. 

»ماجرای نیمروز« محمدحسین مهدویان

یک سال بعد از »بادیگارد« محمدحسین 
مهدویــان کــه آن روزهــا کارگــردان 
شناخته شــده ای نبود، ســوژه ترور های 
ســازمان مجاهدین خلق را در »ماجرای 
نیمروز« به تصویر کشید. او بعد از »ایســتاده در غبار«  که میان 
منتقدان مقبول بود، در سال 139۵»ماجرای نیمروز« را ساخت. 
داستان فیلم از 30 خرداد 1360 با خواندن بیانیه منافقین شروع 

می شود که   تهدید به حملات مسلحانه می کنند. 

»روز صفر« سعید ملکان 

سال 1398فیلم پرسر و صدای »روز صفر« 
ساخته شــد؛  فیلمی با موضوع تروریستی 
بمب گذاری در نقاط مختلف کشور که در 

آن امیر جدیدی نقش یک را بازی   کرد.
فیلم روایتی اســت از ماجرای دســتگیری ریگی و خنثی سازی 
عملیات تروریستی او با اسم رمز »روز صفر« که قرار بود به شکل 
همزمان در چند نقطه استراتژیک شــهر های بزرگ انفجار های 

مهیبی رخ دهد.

»ضد« امیرعباس رفیعی

»ضد« یکــی از متفاوت تریــن فیلم های 
سیاســی و درباره ترور هفتم تیر است که 
تولید شده و به نمایش درآمده است. قصه 
این فیلم سینمایی از اســفند 13۵9 آغاز 
می شــود و تا اواخر ســال 1360 ادامه دارد. »ضد« درباره واقعه 
تروریستی 7 تیر اســت و داســتان محمدرضا کلاهی را روایت 
می کند. عنوان شــده کــه وقایع فیلــم »ضد« براســاس ده ها 
مصاحبه ای که با شــاهدان انجام شــده پیش می رود، اما لزوما 
نمی تواند براساس واقعیت باشد و کارگردان هم اصراری بر اینکه 

قصه فیلم تریلر - سیاسی اش واقعی است، ندارد.

»هناس« حسین دارابی

»هناس« برداشتی آزاد از زندگی 
یک دانشمند هسته ای است و به 
داستان ترور او می پردازد. قصه 
از زاویــه دید همســر او روایت 

می شود که زمانی که زندگی اش را در آستانه فروپاشی 
می بیند، تمام تلاشــش را برای حفظ آن می کند. فیلم 

موضوعی ملی گرایانه دارد و دارابی تلاش کرده ماجرای ترور 
یک دانشمند هسته ای را از زاویه ای ملی روایت کند.

تولیدکوتاه تر  از گزارش

پلان 

 آخرین پروژه دیوید لینچ
که ناکام ماند

مدیرعامل نتفلیکس ادعا کرده که دیوید لینچ فقید در حال کار 
روی یک  سریال کوتاه برای نتفلیکس بود که می توانست آخرین 
پروژه او باشد. به گزارش مهر به نقل از ورلد آف ریل، با درگذشت 
دیوید لینچ، کارگردان برجسته آمریکایی، موجی از ادای احترام 
درباره وی و آثارش در شبکه های اجتماعی جاری است. اکنون 
تد ســاراندوس، مدیرعامل نتفلیکس، می گوید دیوید لینچ در 
حال ساخت یک  سریال محدود جدید برای نتفلیکس بود که 

درگذشت.
ســاراندوس روز جمعه در اینستاگرام یادداشــتی برای ادای 
احترام به لینچ به اشتراک گذاشت و حین آن توضیح داد  که این 
فیلمساز پیشنهاد ساخت یک  سریال کوتاه را به نتفلیکس داده 

بود و آنها هم با آن موافقت کرده بودند.
وی ضمن یادآوری نخســتین باری که با دیوید لینچ ســال ها 
پیش ملاقات کرده و چند ساعت را در خانه او و اتاق نمایشش 
گذرانده و بخش های کات شده »جاده مالهالند« را دیده، درباره 
این سریال جدید نوشت: این کار دیوید لینچ بود؛ پر از رمز و راز 
و خطر اما ما می خواستیم با این نابغه این مسیر خلاقانه را طی 
کنیم. اول کووید، بعد برخی عدم قطعیت های بهداشتی منجر به 
این شد که این پروژه هرگز تولید نشود، اما ما به صراحت اعلام 
کرده بودیم که به محض اینکه او توانست، همه ما آماده شروع 

کار هستیم.
ســاراندوس در ادامه از آثار لینچ به عنوان قابل توجه، رویایی، 
جسور و هنرمندانه یاد کرد و گفت: او به آنچه قصد داشت برای 
ما بسازد، به پروژه ای که می توانســت آخرین پروژه اش باشد، 

فکر می کرد.
وی افــزود : دیوید لینــچ نابغه ای بــود که بهانه نمــی آورد. 
نمی خواست شــما کار او را بفهمید. می دانست این غیرممکن 
است و این بخشی از سفری بود که با او می شد طی کرد. به این 
ترتیب ساراندوس ادعا  کرده بی اطمینانی های بهداشتی و کووید 
بوده که موجب شده لینچ پروژه را به تأخیر بیندازد و همه آنها 
آماده بودند تا به محض اینکه او آماده شــد، کار را شروع کنند، 
اما برای خیلی ها این تصور وجود دارد که نتفلیکس 
پروژه لینچ را لغو کرده است. سال2019 گفته 
شد لینچ یک پروژه جدید مرموز با عنوان 
»ویستریا« را در دست ساخت دارد و آن 
را با همکاری نتفلیکس می ســازد. حتی 
وی یک جلسه مشترک با حضور بازیگران 
محبوبش نائومی واتس و لورا درن در دفتر 
مرکزی این کمپانی داشــت و گفته شد 
نتفلیکس 13 قسمت یک ساعته با 
بودجه 8۵ میلیون دلاری برای 
آن کنار گذاشــته است، اما 
هرگز تأیید نشــد؛ هرچند 
در فهرست هفتگی تولید 
هالیوود گفته شد تولید 
این ســریال برای  ماه 
مــی 2021 درنظــر 

گرفته شده است.

دلتنگ شخصیت ترنم خواهم ماند
عاطفه حبیبی، بازیگر ســریال »فریبا«: بازی در نقش ترنم برای من خیلی جذاب و شــیرین بود؛ شــخصیت 
ترنم دارای لایه های مختلفی بود. همیشه دلتنگ ترنم خواهم بود. من تمام تلاشم را برای این نقش کردم و 

امیدوارم مردم از بازی ام راضی باشند./صبا

بودجه برنامه هزار و یک به دلیل هزینه ساخت دکور بالا رفته است 
ســیدمحمدرضا خوشــرو، مدیر شــبکه نســیم:  برنامه هزار و یک به دلیل درخواســت مکرر مردم و علاقه آنها به 
شخصیت »جناب خان« ساخته شد. هیچ کس در این برنامه دستمزد عجیب و غریبی دریافت نمی کند. هزینه های 

ساخت برنامه های تلویزیونی، به ویژه با دکور و ساختاری به این وسعت، بالا رفته است./ سینماپرس 

صفحه آرا:  بهروز قلی پور

 آماده سازی  نهایی 
موسی کلیم الله ع

آماده سازی فنی نسخه ســینمایی و پیش نمایش »موسی 
کلیم الله)ع(« محصول سیمافیلم، شــامل مراحل ویژوال، 
موسیقی، صداگذاری و ... به منظور حضور در چهل وسومین 

جشنواره فیلم فجر در مراحل پایانی است.
این نسخه پیش نمایش از »موسی کلیم الله)ع(« روایتگر تولد 

حضرت موسی)ع( است.
مریلا زارعی، علیرضا کمالی، بهنام تشکر و بهاره کیان افشار با 
حضور فرهاد آئیش همچنین شکیب شجره، مریم سرمدی، 
توفان مهردادیان، مســعود رحیم پور، کامبیــز امینی، بهار 
نوحیان و بازیگران کودک گندم شیخی و دلسا محمدی در 

این اثر به ایفای نقش پرداخته اند.
پیش از این محمدباقــر قالیباف، رئیس مجلس شــورای 
اسلامی با همراهی مسئولان صدا و سیما در روزهای پایانی 
فیلمبرداری نسخه سینمایی این پروژه، سر صحنه آن حضور 
پیدا کــرد و از نزدیک در جریان مراحل تولیــد این اثر قرار 
گرفت و از کارگاه ها و استودیوی بزرگ جنبی سریال دیدن 
کرد. نسخه پیش نمایش »موسی کلیم الله)ع(« مانند نسخه 
سریال آن  با تکنولوژی نوین تولید مجازی آماده می شود که 
بخشی از تکنولوژی آن توسط جوانان متخصص کشور زیرنظر 

ابراهیم حاتمی کیا بومی شده است.
فیلم و سریال »موسی کلیم الله)ع(« محصول مرکز سیمافیلم 
است و عوامل این پروژه بعد از اتمام و آماده سازی این نسخه، 
اقدامات لازم بــرای فیلمبرداری فصل اول ســریال را آغاز 

خواهند کرد.

 چند روز پیش ایزابلا روسلینی، 

بازیگــر سرشــناس ایتالیایی، اسکار
تصویری از مجسمه نیم سوخته 
اسکار در میان خاکستر آتش سوزی های گسترده 
لس آنجلس  در صفحه شخصی اش منتشر کرد. 
حالا اســتیون کینگ می گویــد نمی خواهد در 
رأی گیری اسکار شرکت کند. نکته اینجاست؛ وقتی 
لس آنجلس سوخته است، برگزاری مراسم اسکار چه 
معنایی می دهد؟  استیون کینگ اعلام کرد امسال با توجه 
به آتش ســوزی در لس آنجلس در رأی گیری اسکار شرکت 

نخواهد کرد. او همچنین گفت درحالی که ویرانی های وسیعی 
لس آنجلس را فرا گرفته، باید مراسم اسکار لغو شود. مراسم 
اسکار امسال قرار است روز یکشنبه، 2مارس )صبح دوشنبه 
13 اسفند به وقت ایران(، در دالبی تئاتر هالیوود برگزار شود. 
کینگ در پست خود نوشت: به اسکار امسال رأی نمی دهم. 
آنها باید لغوش کنند. با آتش سوزی لس آنجلس، هیچ حالی 
وجود ندارد. آتش سوزی های لس آنجلس تاکنون موجب شده 
تا آکادمی اسکار   زمان رأی گیری را تمدید کند و اعلام نامزدها 
را تا پنجشنبه 22ژانویه به تعویق بیندازد؛ درحالی که ابتدا قرار 
بود فهرست نامزدها 17ژانویه منتشــر شود. آکادمی اسکار 

همچنین ناهار ســالانه نامزدهای اسکار را که برای دوشنبه 
10فوریه برنامه ریزی شده بود، لغو   و 2۵0هزار دلار هزینه آن 

را به آسیب دیدگان آتش سوزی اهدا کرد. 
کینگ نخستین شخصیتی نیســت که چنین خواسته ای 
را مطرح کرده و هنوز زمان زیادی از شــروع آتش سوزی ها 
نگذشــته بود که جین اســمارت، برنده امی برای ســریال 
»هکس« در اینستاگرام از شــبکه های تلویزیونی خواست 
کــه هیــچ برنامه جایــزه ای را در طول فصل جشــن های 
 هالیــوود پخــش نکننــد و درآمــد آن را بــه قربانیــان

آتش سوزی اهدا کنند. 

ســریال »ازازیل« پس از حواشــی فراوانی که کمپین تبلیغاتی اش 
ایجاد کرد بالاخره منتشر شد، اما در نخستین قسمتش نتوانست نظر 
مخاطبان و منتقدان را چندان جلب کند. سومین ساخته حسن فتحی 
برای شبکه نمایش خانگی برخلاف 2سریال دیگرش که ملودرام هایی 
تاریخی بودند، سریالی در ژانر وحشت است؛ گونه ای که کمتر در ایران 
به خصوص در سریال ســازی می توان نمونه هایش را سراغ گرفت؛ 
مگر یکی دو سریال مثل »او یک فرشــته بود« )اگر بتوان آن را در 
ژانر وحشت دســته بندی کرد( و »خوابزده« ساخته شکست خورده 
سیروس مقدم برای شبکه نمایش خانگی. خود حسن فتحی هم اصولا 
به واسطه ملودرام های تاریخی اش برای مخاطب شناخته شده است 
و البته پیش از این   در فیلم »پســتچی سه بار زنگ نمی زند« فضایی 
متفاوت از کارهای دیگرش ارائه داد. او حالا بعد از سریال پرمخاطب 
شــهرزاد و همینطور جیران که ماجرای ناصرالدین شاه و عشقش به 
جیران تجریشی بود، سراغ گونه ای کاملا متفاوت رفته و ژانر وحشت را 
با ازازیل تجربه کرده است. اما آیا او در این ژانر موفق است؟ دست کم 

قسمت اول با ضعف هایی که کم هم نیستند، چنین نویدی نمی دهد.

اولین نکته مثبت سریال همان تفاوت ژانر است که به آن اشاره شد. 
در شرایطی که تقریبا تمام سریال های شبکه نمایش خانگی در ژانر 
تازه کشف شده عربده و پر از لمپنیسم، نزاع، دزدی و کلاهبرداری 
هستند، حســن فتحی گونه دیگری را به وی او دی ها اضافه کرده 
است. همین یک نکته جدا از موفقیت یا ناموفق بودن، یک امتیاز 
محسوب می شود. از ســوی دیگر موفق شده در لحظاتی ترس و 
اســترس را به مخاطبش منتقل کند؛ ضمن اینکه بازی های روان 
و قابل قبولی در آن می بینیم. )هرچند پیش تر از بابک حمیدیان 

بازی های بهتری دیده ایم.(
ازازیل می توانست پایلوت بهتری داشته باشد، اگر چند داستان را 
به شکل پراکنده  با هم پیش نبرده بود تا تماشاگرش را آشفته کند. 
می توانست در ایجاد حس ترس در بیننده اش موفق تر باشد، اگر 
در تکرار آنچه قرار است وحشت ایجاد کند  اینقدر دست و دلباز 
نبود؛ ضمن اینکه باید به لباس و گریم هم توجه بیشتری می شد 
مثل گریم و لباس بابک حمیدیان که کلمه درستش باسمه ای است 
و گریم شخصیت مرجان که در شب مهمانی گم می شود که بسیار 
اغراق شده و باز هم کلیشه ای است. در مورد ایجاد ترس هم به جز 

چند لحظه از سریال این حس به تماشاگر منتقل نمی شود. 

منتقدان، آنها که درباره ازازیل نوشــته اند، رویکرد فتحی به سریال سازی 
در ژانری کمتر تجربه شده در ایران را تصمیمی  جسورانه عنوان کرده اند، 
اما بیشتر آنها موافقند که عنصر وحشت در سریال درست طراحی و منتقل 
نشده است. یکی از منتقدان معتقد است فتحی برای خلق لحظات وحشت از 
جلوه های صوتی به مقدار زیاد استفاده کرده است؛ بنابراین این صحنه نیست 
که شما را به وحشــت می اندازد، بلکه صداست که دلهره ایجاد می کند؛ به 
همین دلیل حداقل در قسمت اول برای خلق ژانر وحشت متوسل به کلیشه ها 
شده و به جز یکی دو مورد موقعیت ترســناک شکل نگرفته و جواب نداده 
است. او می گوید: »در ژانر وحشت باید به نکات ریز دقت کرد. باید موقعیت 
را بشناسید، بدانید سکانس تان چقدر طولانی است و تا چه حد می توانید 
استرس مخاطب را حفظ کنید. در این ســریال به دلیل اینکه سکانس ها 
تقطیع شده اند، این حس استرس ایجاد نمی شود.« او به عروسکی که به نماد 
این سریال هم تبدیل شده و مقابل شخصیت ها قرار می گیرد، اشاره کرده و 
گفته وقتی چندبار این عروسک را می بینیم، باید یک کارکرد داشته باشد، 
اما هیچ کاری نمی کند؛ ضمن اینکه چندین بار دیدن آن ترس و ابهامش را از 

بین می برد.

منتقد دیگری به نبود استوری بورد در سریال اشــاره کرده است. او 
می گوید: »نبود اســتوری بورد پیش از تولید و بداهه سازی سر صحنه 
نتیجه اش می شود فضا و جهانی آشفته پیش چشم تماشاگر که شاید 
حتی متوجه نشود چرا احساس آشفتگی می کند.«  این منتقد سریال را 
بسته ای از عناصر خوب و بد می داند که کنار هم قرار گرفته اند: »سریال 
پلان های خوب دارد که کنار پلان های بد قرار گرفته اند. دیالوگ های 
خوب در کنار دیالوگ های بد هستند. تدوین خوب و بد در کنار هم قرار 
دارند که باز در تماشاگر احساس آشفتگی ایجاد می کند.« به هر حال 
ازازیل تازه مسیرش را شروع کرده و برای اینکه بدانیم موفق بوده یا نه 
هنوز بسیار زود اســت، اما یک مسئله کلی در صنعت سرگرمی سازی 
ایران وجود دارد که باعث نگرانی است؛ اینکه تماشاگر ایرانی به آخرین 
سریال های دنیا با کیفیت ها و ساخت های استاندارد دسترسی دارد و در 
این شرایط سازندگان ایرانی کار سختی برای جذب مخاطب دارند. آنها 
اما ظاهرا پذیرفته اند قدرت مقابله با این سریال ها را ندارند و در نتیجه 

برای کسانی می سازند که مخاطب سریال های خارجی نیستند.

بخندیم یا بترسیم؟
قسمت اول سریال پرحاشیه »ازازیل« خیلی مورد توجه مخاطبان قرار نگرفت

 شقایق عرفی نژادگزارش
روزنامه نگار

عیب ها و هنرهایش

ناکام در انتقال حس وحشت

بسته ای در هم از خوب و بد

در شرایطی که تقریبا 
تمام سریال های 
شبکه نمایش 

خانگی در ژانر تازه 
کشف شده عربده و 
پر از لمپنیسم، نزاع، 
دزدی و کلاهبرداری 
هستند، حسن فتحی 

گونه دیگری را به 
وی او دی ها اضافه 

کرده است 

ازازیل می توانست 
پایلوت بهتری داشته 

باشد، اگر چند داستان 
را به شکل پراکنده  با 
هم پیش نبرده بود تا 
تماشاگرش را آشفته 
کند. می توانست در 
ایجاد حس ترس در 
بیننده اش موفق تر 
باشد، اگر در تکرار 

آنچه قرار است 
وحشت ایجاد کند 

 اینقدر دست 
و دلباز نبود

احتمال تعویق برگزاری مراسم اسکار 
معرفی نامزدهای اسکار به زمانی دیگر موکول شده و برخی می گویند وقتی لس آنجلس سوخته چرا باید این مراسم برگزار شود 

 سومین ساخته
 حسن فتحی برای شبکه 
نمایش خانگی برخلاف 
2سریال دیگرش که 

ملودرام هایی تاریخی بودند، 
 سریالی در ژانر
 وحشت است


